
الهه محمدی - شهروند|  شورای نگهبان بالاخره 
تکلیف را معلوم کرد؛ هر چند از نظر این شــورا تکلیف از 
همان اول هم معلوم بود اما این عباســعلی کدخدایی، 
ســخنگوی شــورا بود که دیروز با قرار دادن تصویری از 
نظر نهایی شورای نگهبان درباره ورود اقلیت ها به شورای 
شهر در کانال تلگرامی خود از مخالفت شورای نگهبان با 
اصلاحیه قانون شوراها خبر داد. مصوبه ای به نام اصلاح 
قانون انتخابات شــوراهای اسلامی شــهر و روستا که 
براساس آن اقلیت های دینی امکان نامزدی در انتخابات 
شوراهای اسلامی را دارند. بعد از تصویب این مصوبه بود 
که رسانه ها از آن به عنوان چراغ سبز مجلس به ورود سپنتا 
نیکنام به شورای شهر یزد خبر دادند؛ اما حالا با مخالفت 
شورای نگهبان با این مصوبه مجلس، کار ورود اقلیت هایی 
همچون »سپنتا« به شوراهای شهر به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام خواهد کشید.
موضوع مغایر قانون اساسی و موازین شرعی 

است
در نامه شورای نگهبان با امضای قائم مقام این شورا که 
خطاب به علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی 
نوشته شده، آمده است: »مصوب جلسه مورخ بیست و دوم 
آذر یک هزار و سیصدو نودوشش مجلس شورای اسلامی 
در جلسه مورخ 1396/9/22 شورای نگهبان مورد بحث 
و بررسی قرار گرفت که نظر این شورا به شرح ذیل اعلام 

می شود: 
1ـ نظر به این که طبق اصل 13 قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران اقلیت های دینی در حدود قانون در انجام 
مراسم دینی خود آزادند و در احوال شخصیه و تعلیمات 
دینی بر طبق آیین خود عمــل می کنند و نیز به تجویز 
فراز دوم اصل 64 قانون اساســی نمایندگانــی را برای 
مجلس شورای اسلامی انتخاب می نمایند، لذا با توجه به 
اصول مذکور و نیز با عنایت به مفــاد اصول 100 و 105 
و مفهوم اصل 12 قانون اساســی، تبصره 1 ماده 1 مغایر 
قانون اساسی شناخته شــد. علاوه بر این عضویت افراد 
غیرمسلمان در شورای اسلامی شهر و روستا در مناطقی از 
کشور که اکثریت مردم آنها مسلمان و پیرو مذهب رسمی 
کشور هســتند با توجه به این که تصمیمات این شوراها 
درخصوص مسلمین بدون لزوم رسیدگی به آن در شورای 

نگهبان لازم الاتباع خواهد بود و با عنایت به نص فرمایشات 
بنیانگذار جمهوری اسلامی اسلامی ایران حضرت امام 
خمینی علیه الرحمه در تاریــخ 1358/7/12 مذکور در 
صحیفه نــور )جلد 6، چــاپ 1371، صفحه31( خلاف 

موازین شرع شناخته شد.
2ـ در تبصره2 ماده 1، اعتقاد و التزام عملی داشتن به 
اصول دین خود از سوی اقلیت های دینی، خلاف موازین 

شرع شناخته شد. 
3ـ ماده 4، .... به ایرادات فوق، اشکال دارد.«

کدخدایی: اهل پیشگویی نیستم
بعد از انتشار این خبر عباسعلی کدخدایی، سخنگوی 
شورای نگهبان در گفت وگو با »شهروند« با بیان این که 
نظر شورای نگهبان درباره ورود اقلیت ها به شوراهای شهر 
همین چیزی است که در حال حاضر منتشر شده است و 
این موضوع قطعی است، در پاسخ به این سوال که ممکن 
است این نظر شورای نگهبان تغییر پیدا کند؟ می گوید: 
»من اهل پیش بینی و پیشگویی نیســتم و نظر نهایی 
شورای نگهبان همین نامه ای است که در کانال تلگرامی 
خود قرار داده ام و به رئیس مجلس هم ارجاع داده ایم.«او 
با بیان این که مرحله مذاکره نمایندگان مجلس با مجمع 

تشخیص مصلحت نظام مرحله بعد از نظر شورای نگهبان 
در این زمینه اســت، ادامه می دهد: »هر نهادی وظایف 
قانونی دارد و در چارچوب وظایف قانونی خودش عمل و 
اعمال نظر می کند و شورای نگهبان هم به وظیفه قانونی 

خودش عمل کرده است.«
قصه از کجا شروع شد

اواخر فروردین ماه همین امســال و در روزهای شلوغ 
بررسی صلاحیت کاندیداهای شورای شهر و روستا بود 
که تفسیر جدیدی از سوی شوراي نگهبان درباره تبصره 1 
ماده 26 قانون انتخابات شوراها از سوی آیت الله جنتی دبیر 
این شورا منتشر شد که سروصدای زیادی به دنبال داشت. 
طبق این تفسیر جدید، به استناد سخنان امام خمیني)ره( 
در  ســال 58 که در صحیفه نور )جلــد 6، چاپ 1371، 
صفحه 31( آمده است؛ کاندیداتوري غیرمسلمان ها در 
مناطقي که در اقلیت هستند، خلاف شرع دانسته شده 
است. هرچند این تبصره در همان زمان با مخالفت بعضی 
نمایندگان مواجه و با دستور علی لاریجاني و تأکید او بر 
اینکه ملاك باید قانون فعلي باشد، موضوع آن زمان متوقف 
شد، اما این ختم ماجرا نبود؛ بعد از برگزاری انتخابات و بعد 
از این که سپنتا نیکنام عضو زرتشتي شوراي شهر یزد بار 

دیگر از ســوی مردم این شهر انتخاب شد، دیوان عدالت 
اداری با شــکایت »علي اصغر باقري« کاندیداي مغلوب 
شوراي این شهر، حکم تعلیق موقت عضویت او در شورای 
این شهر را صادر کرد، اما این موضوع با مخالفت برخی از 
نمایندگان مجلس مواجه شد؛ به طوری  که نمایندگان 
اســتان یزد در نامه ای به علي لاریجاني رئیس مجلس 
خواستار رسیدگي به تعلیق عضویت او در شوراي شهر یزد 
و رفع آن شدند؛ نامه اي که رونوشتي از آن هم به آیت الله 
آملي لاریجاني، رئیس قوه قضائیه ارسال شد. این اعتراض 
نمایندگان به تصمیم دیوان عدالت اداری و تفسیر جدید 
شــورای نگهبان درحالی بود که همان موقع عباسعلی 
کدخدایی ســخنگوی شــورای نگهبان در گفت وگو با 
»شهروند« اعلام کرد که فقط این شوراست که می تواند 
خلاف شرع بودن یا نبودن مصوبه ای از مجلس را تشخیص 
دهد و تفسیر جدید شورای نگهبان درباره تبصره 1 ماده 
26 قانون انتخابات شوراها، نظر فقهای شورای نگهبان و 

لازم الاجراست. 
تبدیل یک اتفاق به قانون 

این ماجــرا بلافاصله بــا ورود مجلس همراه شــد؛ 
رایزنی های بین مجلس و شورای نگهبان به جایی رسید 
»تا زمانی که قانون تغییر نکند، سپنتا نیکنام بتواند مانند 
دوره قبل به کار خود ادامه دهــد.« این موضوع تا آن جا 
پیش رفت که به یکی از مباحث میان ســران سه قوه در 
نشســت های اخیر بدل شــد و ماحصل این نشست ها 
این گونه شد که »رأی صادره درباره سپنتا نیکنام توسط 
قوه قضائیه به تعویق بیفتد.«بعد از تمام حرف و حدیث ها 
و اعتراضات مجلســی ها در این باره حدود یک ماه پیش 
نمایندگان مجلس با موافقت نماینــدگان مجلس، دو 
فوریتی را ذیل طرحي با عنوان »اصلاح قانون تشکیلات، 
وظایف و انتخابات شوراهای اســلامی کشور و انتخاب 
شهرداران« در دستورکار مجلس قرار دادند و با تصویب 
نهایی ماده 1 آن درهفته پیش مقرر کردند که »اقلیت های 
دینی شناخته شــده در قانون اساسی ساکن در شهرها 
و روستاهای کشــور می توانند نامزد انتخابات شوراهای 
اسلامی همان شــهر و روستا شــوند. اقلیت های دینی 
شناخته شده در قانون اساسی به جای اسلام باید به اصول 

دین خود اعتقاد و التزام عملی داشته باشند.«

سخنگوی شورای نگهبان خبر دادروی خط خبر

مخالفت شورای نگهبان با  ورود اقلیت های دینی به شورای شهر 
 عباسعلی کدخدایی در گفت وگو با »شهروند«: شورای نگهبان به وظیفه قانونی خود عمل کرده است

افزایش ۷۰ درصدی حقوق 
نمایندگان مجلس صحت دارد؟

شــهروند|  چند روز پیش بود کــه جدولی در 
روزنامه همشــهری منتشر شد که نشــان می داد 
حقوق دریافتی نمایندگان حدود 32 میلیون است 
و خبر از افزایش حقوق نماینــدگان می داد. بعد از 
انتشــار این جدول بود که برخی نمایندگان به این 
موضوع واکنش نشان دادند. همچنین کمیته ویژه 
بودجه مجلس اعلام کرد کــه حقوق نمایندگان را 
به 10 میلیون تومان رسانده است که البته این رقم 
بدون مزایاي نمایندگي مثل حــق دفتر، خودرو و 
مسکن محاسبه شده است. با ادامه دارشدن اظهار 
بی اطلاعی بعضی از نمایندگان به این افزایش حقوق 
و واکنش هــای مختلف به آن در فضــای مجازی و 
رسانه ها، محمدرضا بادامچی، عضو فراکسیون امید 
در گفت وگو با ایســنا موضوع افزایش 70 درصدی 
حقوق نمایندگان را رد کرده و گفته که چنین چیزی 
صحت ندارد و شایعه ای بیش نیســت. او ادامه داده 
است: »روز گذشته نیز آقای افراشته، معاون اجرایی 
مجلس در جلسه کمیسیون اجتماعی حضور داشت 
و در این بــاره توضیح داد که چنیــن چیزی وجود 
نداشته و حتی از روزنامه همشــهری برای انتشار 
چنین موضوعی گلایه داشــت؛ چون اصلا صحت 

ندارد و از اساس نادرست است.« 
اما فقط بادامچی نیست که این موضوع را تکذیب 
می کند؛ پروانه سلحشوری، نماینده مردم تهران در 
مجلس هم این موضوع را تکذیب کرده و به انتخاب 
گفته است: »خبر را دیدم، اما باورم نشد که این خبر 
درست باشد. اگر این طور باشد من هرگز این حقوق 
را نمی توانم بپذیرم، آن هم در شــرایطی که مردم 
تحت فشار هستند. اگر این موضوع واقعیت داشته 
باشد، قطعا با آن مخالفت می کنم. مطمئن باشید 
ســایر نمایندگان نیز با آن مخالفت می ورزند. هیچ 
نماینده ای نمی پذیرد در شرایطی که کارگران و دیگر 
اقشار جامعه تحت فشار زندگی می کنند، حقوق شان 

افزایش 70 درصدی داشته باشد.«
وی افزود: »از مجلس تنها در ماه اول فیش حقوقی 
دریافت کردیم؛ امــا اصل حقوق ما حدود 7 میلیون 
اســت. البته هزینه های زیادی ازجمله کارمندان 
نمایندگان وجــود دارد؛ البته مبلغی هم برای دفاتر 
نمایندگان می دهند که برای اجاره و کارمندان در نظر 
گرفته شده است. برای مثال، نمایندگان تهران دفاتر 
چهارگانه در پردیس، ری، شــمیرانات و اسلامشهر 
دارند که هزینه اجاره و حقوق کارمندان بر عهده آنان 
است. من 4 کارمند دارم که باید شخصا پول آنها را 
بپردازم.«علاوه بر سلحشوری، الیاس حضرتی هم 
به این موضوع واکنش نشان داده و در توییتی نوشته 
است: »این روزها در فضای مجازی در مورد افزایش 
حقوق نمایندگان مجلس مباحثی مطرح شده است. 
به ملت شریف ایران اطمینان می دهم حتی یک ریال 
هم به حقوق نمایندگان اضافه نخواهد شد، در واقع 

اجازه نخواهیم داد اضافه شود.«

فاطمه ذوالقدر مطرح کرد:

مجوز مراجع برای ورود زنان به 
ورزشگاه ها با شرط و شروط 

خانه ملت|  عضو هیأت رئیســه فراکسیون زنان 
مجلس از تلاش نمایندگان زن مجلس برای تداوم 
تعامل بــا مراجع عظام قم در جهت تســهیل روند 
پیگیری طرح ها و لوایح مورد بررسی در حوزه زنان 
خبر داد.سیده فاطمه ذوالقدر در بیان نتیجه سفری 
که به تازگی به استان قم داشته اند، با اشاره به دیدگاه 
مراجع عظام نســبت به حضور زنان در اســتادیوم 
یادآورشد: مراجع معتقدند ورود زنان به استادیوم به 
خودی خود اشکال شرعی ندارد، اما در مصادیق باید 
مورد بررسی قرار بگیرد، البته بر این مهم نیز اشاره شد 
که به شرط تفکیک جایگاه زنان و مردان این موضوع 
قابل بررسی خواهد بود.وی ادامه داد: هم اکنون تحقق 
این امر در گروی عملکــرد وزارت ورزش در تأمین 
زیرساخت ها و آیین نامه هایی است که باید تدوین 
کند، تا در پی آن به  طور آزمایشی ورود زنان در چند 

جلسه به استادیوم مورد بررسی قرار بگیرد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد:

پیشنهاد کاهش تعطیلات نوروز و 
تعطیلی شنبه جای یکشنبه 

تسنیم|  ســلمان خــدادادی، عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به طرح 
برخی از نمایندگان برای حــذف برخی از روزهای 
تعطیل از تقویم گفت: طرح مذکــور درباره حذف 

برخی از روز های تعطیل رسمی از تقویم است.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در تشریح 
طرح ســازماندهی تعطیلات گفت: براســاس این 
طرح پیشنهاد شده تا روز 29 اسفند )روز ملی شدن 
صنعت نفت(، 12 فروردین )روز جمهوری اسلامی( 
13 فروردیــن )روز طبیعت( و همچنین 15 خرداد 

)قیام 15 خرداد( از تعطیلات رسمی حذف شوند.
خدادادی با بیان این که براساس این طرح پیشنهاد 
شــده تا تعطیلات نوروز از 13 به 5 روز کاهش یابد، 
ادامه داد: همچنین در طرح مذکور پیشنهاد شده تا به 
جای تعطیلی پنجشنبه، روز های شنبه تعطیل باشد.

خدادادی با بیان این که طرح ساماندهی تعطیلات 
در خردادماه  ســال جاری به مرکز پژوهش ها ارایه 
شــده، گفت: روی طــرح ســازماندهی تعطیلات 
حساســیت زیادی وجود دارد و از طرف دیگر طرح 
مذکور مخالفان و موافقان بسیاری دارد؛ بنابراین لازم 
است این طرح به اندازه لازم چکش کاری شود و پس 

از آن در مجلس مطرح شود.

روحانی: نجات یک معتاد، اقدامی 
انقلابی است

ریاست جمهوری|   اطلاع رســانی  پایگاه 
رئیس جمهوری دیروز در جلســه ســتاد مبارزه با 
موادمخدر نجات یک معتاد در جامعــه را از لحاظ 
دینی و انســانی، احیای انســان و نجات بشریت 
دانست و تأکید کرد: تلاش و حرکت در این مسیر، 
در حقیقت اقدامی دینــی، اخلاقی، ملی و انقلابی 
و در راســتای کمک به مردم به ویژه نســل جوان 
کشور است.حجت الاسلام حســن روحانی با اشاره 
به ضرورت توجه به نوجوانان و جوانان در مدارس و 
دانشگاه ها و آگاهسازی آنان نسبت به تبعات استفاده 
از موادمخدر، گفت: آمــوزش و پرورش و معلمان و 
اساتید ما نقش و مسئولیت بسیار حایز اهمیتی در 
این زمینه دارند و باید به گونــه ای گام برداریم که 
مدارس و دانشگاه های کشور محیط های پاك باشند.
روحانی مبارزه با پدیده پولشویی، گسترش فضاهای 
نگهداری از معتادان و متجاهرین، استفاده از طرح ها 
و اقدامات نویــن در زمینه مبارزه با مــواد مخدر و 
بهره گیری از ظرفیت های گســترده سازمان های 
مردم نهاد )سمن ها( و بخش های مردمی را در کاهش 
آمار مبتلایان به موادمخدر مهم دانست و افزود: باید از 
تجارب موفق دیگر کشورها در مواجهه با پدیده اعتیاد 
و گسترش موادمخدر استفاده کنیم.رئیس جمهوری 
بر ضرورت مراقبت بهتر و جدی تر از مرزها و گسترش 
رایزنی با همسایگان در راستای جلوگیری از قاچاق 
و ورود موادمخدر به کشور نیز تأکید کرد.در جلسه 
ستاد مبارزه با موادمخدر به ریاست رئیس جمهوری، 
با عنایت به تاکیدات رهبر معظــم انقلاب بر لزوم 
مبارزه جدی با قاچاق موادمخدر و پدیده اعتیاد در 
کشور، عملکرد چهارساله دستگاه های عضو ستاد 
مبارزه با موادمخدر در چهــار حوزه مقابله، درمان، 

پیشگیری و صیانت بررسی شد.

واکنش  آملی لاریجانی به هجمه ها علیه 
قوه قضائیه:

 بهترین واکنش 
خدمت رسانی بیشتر است

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی 
قضائی با اشاره به انواع هجمه ها به دستگاه قضائی، 
گفت: مسئولان دستگاه قضائی، قضات و کارکنان 
قوه قضائیه هرگز نباید از این هجمه ها ناامید شوند 
و در کارشان کاستی یا نقصی پدید  آید؛ زیرا دشمن 
با حملات، هجمه ها و ارزیابی های غیرمنصفانه خود 
دقیقا به دنبال ایجاد تردید و در نتیجه پدید آوردن 
کاســتی در کار و خدمت رســانی دستگاه قضائی 
است که بر این اســاس بهترین پاسخ دندان شکن 
به دشمن، خدمت رسانی بیشــتر و حل مشکلات 
مردم اســت.رئیس دســتگاه قضا با بیــان این که 
دشمن بیرونی و جاهل درونی از خلأ اطلاع رسانی 
قوه قضائیه سوءاستفاده می کنند، خاطرنشان کرد: 
مسئولان قضائی باید در حد ضرورت و تا جایی که 
نحوه پاسخگویی شبیه به جدل و کشمکش نشود، 
به شــبهاتی که مطرح می شود پاســخ دهند و به 
تبیین کارهایی که انجام می شود، بپردازند.رئیس 
قوه قضائیه افزود: به  عنوان مثال، در مورد شخصی 
که محکوم می شــود گاهی بزرگنمایی می کنند 
و با انتشــار مطالب خلاف واقع به بهانه های حقوق 
بشــری، از این شــخص یک قهرمان می سازند در 
حالی  که اتهامات و محکومیت این فرد، آن چیزی 
نیست که در رسانه هایشــان بیان می کنند. در این 
قبیل موارد دستگاه قضائی باید برای جلوگیری از 
شایعه پراکنی ها و تشــویش اذهان و افکار عمومی، 
پس از قطعیت رأی، برخی از جزییات موضوع را به 
اطلاع مردم برساند. متاسفانه ما چون خودمان مدام 
درگیر پرونده ها و موضوعات مختلف در دســتگاه 
قضائی هســتیم، تصور می کنیم که سایرین نیز از 
مسائل مورد بررســی ما مطلع هستند در حالی  که 

این گونه نیست.

علی لاریجانی: 

در یمن کار نظامی نکرده ایم
خانه ملت| رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: 
من ابا دارم از این که کلمه رژیم صهیونیســتی را به 
کار ببرم. این عبارت برای شان زیاد است، حق شان 
این اســت که به آنها »بروکراسی شر« بگویند.علی 
لاریجانی در نشســت اضطراری کمیته فلسطین 
اتحادیه مجالس کشورهای اسلامی با بیان این که 
جمهوری اسلامی ایران از مقاومت فلسطین حمایت 
نظامی کرده، درعین حال گفت کــه ایران در یمن 
دخالت نظامی نداشته است.او گفت: ما ابایی نداریم 
که اعلام کنیم از نیروی مقاومت فلسطین حمایت 
سیاســی، نظامی و مالی می کنیم اما در مورد یمن 

دخالت و کار نظامی نداشتیم و آن را دروغ می دانیم.

دادستان کل کشور 

یکی دو روز آینده پاسخ احمدی نژاد 
را خواهیم داد

ایسنا|  دادستان کل کشور پاسخ دستگاه قضائی 
به درخواست احمدی نژاد را به چند روز آینده موکول 
کرد. حجت الاســلام منتظری در حاشیه همایش 
تخصصی مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره انتشار پیام 
تصویری از سوی احمدی نژاد و تعیین ضرب الاجل 
برای دستگاه قضائی گفت: در یکی دو روز آینده پاسخ 
آن را خواهیم داد.منتظری در پاسخ به سوالی مبنی 
بر این که چرا ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز رئیس 
ندارد، آیا شما به این قضیه ورود نمی کنید؟ گفت: ما 
هم می خواهیم و می نویسیم و می گوییم ان شاءالله 
خداوند هم به افرادی که مسئول هستند و هم به ما و 
به دیگران گوش شنوایی بدهد که در جهت رفع این 

مشکل تلاش کنیم.
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دبیرکل نهضت آزادی: تضعیف دولت 
منتخب به سود محافظه کاران تمام می شود

برنا نوشت: دبیرکل نهضت آزادی ایران معتقد است 
که نقد عملکرد دولت روحانی باید در چارچوب تحلیل 
واقع بینانه صورت گیرد؛ چراکه تضعیف نهاد منتخب و 

متأثر از آرای مردم به سود محافظه کاران تمام می شود.
محمد توسلی، دبیرکل نهضت آزادی با بیان این که 
»دولت روحانی امروز با چالش های جدی روبه رو است 
و به همین دلیل نتوانسته به وعده های انتخاباتی خود 
عمل کند« گفت: باید نقد عملکرد دولت در چارچوب 
تحلیل واقع بینانه و با درایــت صورت گیرد تا نقادان به 
سرنوشت چپ روی ها و مطرح ساختن برخی مطالبات 
زودهنگام دانشــجویان دفتر تحکیم وحدت در دوران 
دولت اصلاحات آقای خاتمی دچار نشــوند که عملا 
آب به آسیاب محافظه کاران ریخت و موجب پشیمانی 
خود آنان در دوره دولت آقای احمدی نژاد شد.او افزود: 
نقد و یادآوری خطاهای راهبردی امری ضروری و جدی 
اســت؛ اما باید بنا بر شــاخص های انصاف و واقع بینی 
مراقب بود که مبادا عرصه نقد و ارزیابی به ورطه تخریب 
بدل شود. فضای سیاسی ایران دو قطبی آشکار است که 
تخریب و تضعیف نهادهای منتخب و متأثر از آرای مردم، 
در عمل به سود جریان مقابل تمام می شود که خواهان 
تمرکز و عدم  پاسخگویی قدرت سیاسی است.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب در نقد دولت به »واقع بینی« تأکید 

و خاطرنشان کرد: باید از خود این پرسش را مطرح کنیم 
که اگر آقــای روحانی رئیس جمهوری نمی شــد، چه 
کسی جای او می نشست؟ آیا آقای رئیسی می توانست 
پاسخگوی مشکلات امروز مردم و کشور باشد؟ از این 
رو، براساس چشم انداز واقعیت های مطرح و در چارچوب 
نگرش و اندیشه اصلاح طلبی و با آگاهی، در آن شرایط به 
آقای روحانی رأی دادیم و اعتقاد داریم بهترین انتخاب 

ممکن را در راستای منافع ملی داشتیم.
تلاش احمدی نژادی ها برای ممانعت از 

کاندیداتوری لاریجانی در انتخابات ۱۴۰۰ 
نامه نیوز نوشــت: در کنــار تمــام دیدگاه هاي دو 
جریان سیاســی اصلاح طلب و اصولگرا به حضور علی 
لاریجانی در انتخابات  ســال 1400، نگاه ســومی نیز 
نسبت حضور علی لاریجانی وجود دارد، دریچه ای که 
در میان جار و جنجال های سیاسی احمدی نژاد پدید 
آمده است، تا جایی که محمدرضا ترقی، عضو شورای 
مرکــزی موتلفه در گفت وگو با ایلنا نیــز در این رابطه 
گفته اســت: »این تلاش احمدی نژاد عمدتا به دنبال 
جلوگیری از مطرح شدن آقای لاریجانی برای انتخابات 
ریاســت جمهوری آینده اســت.«درواقع احمدی نژاد 
این روزها تلاش دارد تا با مطرح ســاختن انتقادهای 
خودســاخته علیه لاریجانــی، او را در مقابل خود قرار 
دهد. شاید او امیدوار اســت - در صورت امکان حضور 
در عرصه سیاســت- برای دســت یافتن به پیروزی، 

دوگانه سازی احمدی نژاد – هاشمی  رفسنجانی  سال 
84 را این بار در  ســال 1400 با اســتراتژی رودررویی 
احمدی نژاد - لاریجانی تکــرار کند. و چندی پیش در 
گفت وگویی تصویری با رویکرد انتقاد از صادق لاریجانی، 
برادر او را نیز مورد التفات قرار داده بود: »جناب آقای علی 
لاریجانی، رئیس محترم مجلس شورای اسلامی قصد 
کاندیداتوری برای انتخابات ریاست جمهوری آینده را 
دارند و مهمترین مانع در این راه را بنده و همکاران بنده 
تلقی می نمایند.«به عبارت دیگر هر چند احمدی نژاد 
این روزها به خارج از گود سیاست پرت شده است، اما در 
تلاش است تا با گره زدن نام لاریجانی و انتخابات 1400 
با نام خودش، کورسوی امیدی برای آینده سیاسی خود 

به پا کند.
عطریانفر: اصولگراها و اصلاح طلبان 

بدون قیدوشرط مذاکره کنند
خبرآنلاین نوشــت: محمد عطریانفر، عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران با بیــان این که امروز ضرورت 
گفت وگو بیــن اصلاح طلبان و اصولگرایان احســاس 
می شود، گفت: اگر طرف مقابل نیز به این باور رسیده 
است، باید بدون هیچ قید و شرطی وارد مذاکره شود و 
قطعا این طرف هم آمادگی دارد؛ اساسا موضوع گفت وگو 
شرط پذیر نیست؛ مگر قرار است بین دو کشور متخاصم 
مذاکره و گفت وگو برقرار شود؟! دو جریان اصلی کشور 
که تعلق خاطر به نظام و کشــور دارند، قرار اســت به 

سوءتفاهمات پایان دهند. شرط و شروط گذاشتن سم 
مهلک است؛ در این راســتا تنها یک مبنا وجود دارد و 
آن این اســت که دو طرف نظام جمهوری اســلامی و 
قانون اساسی را قبول داشته باشند و به آرمان های امام 
و انقلاب ملتزم باشند و به حفظ و تقویت جایگاه مقام 
معظم رهبری باور داشته باشند که همین مسائل کفایت 
می کند و غیر از این اگر قرار باشد شرطی گذاشته شود، 
دیگر مفهوم گفت وگو شــکل نمی گیــرد.او ادامه داد: 
همان طور که قبلا گفتم یک سری ســوءتفاهم ها در 
گذشته رخ داده است که باید این سوءتفاهم ها رفع شود؛ 
اگر آن مبانی که به آنها اشــاره کردم همه به آن ملتزم 
باشند، خیلی صحبت های خوبی می تواند شکل بگیرد. 
بیماری که وجود دارد و اتفاقا در جریان راســت است 
این که دچار یک تمامیت خواهی شــدیم و گروه هایی 
که به قدرت رســیده اند و به پشتیبانی هایی مستظهر 
هستند، همه موقعیت ها را از آن خود می دانند و دیگری 
را نمی خواهند به رسمیت بشناسند؛ این نقد از سوی 
جریان اصلاح طلب به جریان اصولگرا وارد است. وقتی 
ما از گفت وگو صحبت می کنیم، یعنی دو جریان اصلی 
در عرض هم و در ذیل مفاهیم اساسی و کلی کشور وارد 
عمل شوند و در بحث مدیریت و اداره کشور هم به تکثر 
اعتقاد داشته باشند چیزی که در گذشته هم به عنوان 
گردش قدرت در جریان بوده اســت که اگر به این باور 

داشته باشند گفت وگو ها مفید خواهد بود.

آیت وکیلیان ـ شــهروند| بلافاصله پس از ارایه 
لایحه بودجه 1397 کل کشور از سوی رئیس جمهوری 
به مجلس شورای اســلامی بود که انتقاداتی در فضای 
مجازی روانه این بودجه شــد که عــلاوه بر انتقاد علیه 
عوارض خروج از کشــور، قیمت بنزیــن و حذف یارانه 
30 میلیون نفر، شامل بودجه برخی نهادهای فرهنگی، 
دینی و مذهبی هم می شد؛ اما این اظهارات و واکنش ها 
در دو بخــش متفاوت در نگاه روحانیــون انعکاس پیدا 
کرده است؛ برخی از آنان بر این اعتقادند که وصل کردن 
روحانیت به این گونه بودجه ها زمینه وابستگی آنان را به 
دولت فراهم می کند و برخی دیگر از روحانیون با دفاع از 
تخصیص اعتبارات دولتی معتقدند که با توسل به این امر 
که نظام ما یک نظام اسلامی است در نتیجه نیاز است که 
برای مبلغان و موسسات تحت فعالیت آنان هزینه شود، 
همان گونه که برای دانشــگاه ها نیز چنین بودجه هایی 
اختصاص می دهند. این ماجرا در حالی اکنون از طریق 
رسانه ها به افکار عمومي کشیده شــده و کارشناسان و 
صاحب نظران دینی معتقدند که باید پاسخي درخور به 
مخاطبان و مردم در این مورد داده شــود که نمایندگان 
مجلس و برخی از کارشناسان سیاسی هم به این موضوع 

ورود کرده اند.
مردم حساس می شوند

یک عضو مجلس خبرگان رهبری درباره علت واکنش 
مردم نسبت به بودجه نهادهای روحانیت با بیان این که 
»مردم نیازمندند« گفت: »مردم مشکلات معیشتی و 
اقتصادی دارند؛ بنابراین هر چیزی را می شنوند، روی آن 
حساس می شوند اما معنی اش این نیست که حتما آن جا 
اشــکالی وجود دارد. البته شاید هم اشکال وجود داشته 
باشد و شاید هم نداشته باشــد ولي مردم به این چیزها 

کاری ندارند.«  هاشم هاشــم زاده هریسی در گفت وگو با 
»اعتماد آنلاین« با بیان این که »مردم از نظر معیشــتی 
مشکل دارند و نیازمندند« تصریح کرد: »بیشتر مردم این 
وضع را دارند، آنان از نظر مالی، اشتغال و مسکن مشکل 
دارند و به دلیل این مشکلات ناراحت هستند؛ بنابراین 
وقتی می بینند بودجه اینچنینــی به نهادی اختصاص 
می یابد، بدون این که واقعیت ها را بررسی کنند یا فلسفه 
اختصاص این بودجــه را ببینند به آن واکنش نشــان 
می دهند.«  هاشم زاده هریسی با تأکید بر این که »مردم 
حق دارند که اعتراض کننــد« اظهار کرد: »وقتی مردم 
وضع زندگی خود را با این بودجه ها مقایســه می کنند، 

حساس می شوند.« 
دولت به دانشگاه کمک می کند، به حوزه هم باید 

کمک کند 
حرف و حدیث هــا در مــورد اختصــاص بودجه به 
تشــکیلات فرهنگی وابســته به نهادهای دینی البته 
متفاوت است. در این راستا، یک عضو جامعه روحانیت 
مبارز معتقد است که »تشــکیلات فرهنگی در حوزه با 
وجوهات اداره نمی شوند و به بودجه دولتی نیاز دارند.« 
حجت الاسلام محمدتقی رهبر در گفت وگو با »انتخاب« 
با بیان این که تشکیلات فرهنگی در حوزه با بودجه دولتی 
اداره می شــود، افزود: »همان طور که دولت به دانشگاه 
کمک می کند، به حوزه هم باید کمک کند و این راه دوری 

نمی رود.« 
موسسات خودشان از این پول ها صرف نظر کنند

همزمان با این اظهارات، رئیس فراکسیون زنان مجلس 
در پاسخ به ســوالی در مورد بودجه برخی موسسات و 
نهادها که اخیرا در فضای مجازی مورد توجه قرار گرفته 
است، به انتخاب گفت: »بعید می دانم بودجه موسسات 

و نهادها در قم حذف شــود. من در کمیسیون فرهنگی 
در این رابطه بحث کردم و با اشــاره به سخنان حضرت 
علی)ع( که می فرمایند، فقر از هر دری وارد شــود، دین 
از همان در خارج می شود، گفتم که وضع معیشتی مردم 
خوب نیست و این بودجه به ملت فشار می آورد. اگر بحث 
اقتصاد مقاومتی است، بنابراین باید از یک جاهایی بزنیم 
و در مقابل نباید به مردم و طبقه فرودست فشار مضاعف 
وارد شود.«وی با اشــاره به کم توجهی به مسائل مهمی 
چون زنان سرپرســت خانواده عنوان کرد: »متاسفانه 
در این میــان، در بودجه 97، اعتبــارات لازم برای زنان 
سرپرست خانواده نسبت به  سال قبل کم شده است. خب 
کجای این کار منطقی است؟ من فکر می کنم این نهادها 
و افرادی که کمک دریافت می کنند، باید از این بودجه ها 

صرف نظر کنند.«
پیوستگی یا وابستگی

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی، عضو شورای مرکزی 
جامعه روحانیت مبارز در مورد مباحث و موضعگیری های 
صورت گرفته نســبت به بودجه های نهادهای دینی به 
»شــهروند« می گوید: »در این ارتباط نظرات متفاوتی 
وجود دارد؛ برخی معتقدند که از ابتدا این اندیشه مطرح 
بوده که حوزه ها و مدارس دینی توسط کمک های مردمی 
اداره شوند. این فرآیند موجب می شود که نهاد روحانیت 
استقلال خود را حفظ کند و درواقع نهادی مردمی باقی 
بماند. ماحصل این رویکرد این است که مردم از این نهاد 
حرف شنوی داشته باشــند.« حجت  الاسلام سیدرضا 
اکرمی با اشاره به چگونگی تحقق این روند گفت: »این 
فرآیند زمانی می تواند صــورت عملی به خود گیرد که 
مردم خمس، زکات، انفاق و ســایر امــورات دینی خود 
را رعایت کنند و بــه نوعی برای دین خود هزینه کنند و 

این گونه امور را می توان ذیل جهــاد مالی تعریف کرد. 
اگر این ایده تحقق پیدا کند اســتقلال حوزه های دینی 
حفظ می شود.« دبیر سابق جامعه وعاظ تهران در ادامه 
گفت: »مورد دیگر را می توان از این منظر بررســی کرد 
که این نظام نظام اسلامی اســت و همان طور که دولت 
برای نهادهای آموزشــی و علمی چون دانشگاه بودجه 
اختصاص می دهد، باید برای حوزه های علمیه نیز بودجه 
تعیین کند. اگرچه معتقدم اختصاص این بودجه به اندازه 
سهم خودشان باشد.« این نماینده ادوار مجلس با اشاره 
به اثرات مثبت تخصیص اعتبارات دولتی به حوزه های 
دینی اظهار کرد: »در این وضع نه تنها وابستگی به وجود 

نمی آید، بلکه شاهد پیوستگی خواهیم بود.« 
تخصیص بودجه به تناسب کارکرد

یک نماینده مجلس اول هم در پاســخ به این سوال 
»شهروند« که ضرورت های تخصیص ردیفی از بودجه 
توســط دولت به نهادهای دینــی و حوزه های علمیه 
چه اثراتی بر روند فعالیت های ایــن نهادها دارد، گفت: 
»نهادهای فرهنگی ناگزیر به ســقف بودجه ای احتیاج 
دارند اما مسأله اینجاست که یک سری نهادهای دینی و 
تبلیغی داریم که کارهای موازی انجام می دهند و در این 
زمینه می توان به موسساتی که در تهران و قم هستند، 
اشاره کرد. این موسسات کارهای مشابهی انجام می دهند 
و صحیح این اســت که در هم ادغام شوند.« سیدکاظم 
اکرمی، وزیر آموزش و پرورش در اوایل انقلاب با اشاره به 
این مسأله که این نهادها باید یک مجموعه شوند، افزود: 
»زمانی که این موسســات را به صــورت یک مجموعه 
درآوریم، بودجه کمتری نیاز است و برعکس زمانی که 
تشکیلات فرهنگی با این حجم وجود داشته باشد، دولت 

نیز نمی تـواند اعتباری درخور توجه اختصاص دهد.«

»شهروند« از واکنش ها به افزایش بودجه نهادهای مذهبی گزارش می دهد

حاشیه های بودجه ای برای نهادهای دینی 


